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Protokół z posiedzenia  

Komisji Rewizyjnej  

z dnia 26 czerwca 2012 r. 

Posiedzenie Komisji rozpoczął o godzinie 9.10 radny Jan Rajchelt, który powitał 

członków Komisji oraz pracowników Urzędu Gminy. 

Obecni byli: 

Jan Rajchelt 

Krzysztof Świątczak 

Tadeusz Lammel 

Aleksandra Wojciechowska 

 
Tematem posiedzenia  : Finansowy aspekt przygotowania Zespołów Szkół do nowego 
roku szkolnego – arkusze organizacyjne. 
  

Głos oddano pani Sekretarz, która poinformowała, iż  członkowie komisji  otrzymali 

materiały wskazujące sposób finansowania zespołów szkół na terenie gminy. Niestety nie jest 

tak, że subwencja, którą otrzymujemy z budżetu państwa wystarcza na prowadzenie zespołów 

szkół.Jeżeli chodzi o  rok  szkolny to na prowadzenie szkól potrzebna jest kwota 

5. 916 852,53 zł, subwencja wynosi 5 224 680,65 zł, a różnica w wysokości 580 499, 88 zł.  

pokrywana jest ze środków Gminy. Dodać należy,  że gmina prowadzi również przedszkola, a 

więc są dodatkowe środki wydatkowane z budżetu gminy na oświatę, jak również ma 

obowiązek dowożenia dzieci niepełnosprawnych do szkół poza terenem gminy   co również 

generuje koszty. Radny Świątczak  zapytał jak wyglądało takie finansowanie w 2010 roku czy 

można uzyskać informacje na ten temat, aby mieć porównanie? Pani Sekretarz odpowiedziała, 

że oczywiście takie wyliczenia są prowadzone i zostały przedstawione przez  główną 

księgową zespołów szkół  panią Nowicką. 

 Pani Sekretarz poinformowała, że dyrektorzy zespołów szkół przedstawiają arkusze 

organizacyjne, w arkuszach obowiązkowych znajdują się  przedmioty w części obowiązkowej 

i nieobowiązkowej. W części nieobowiązkowej są zajęcia korekcyjne, zajęcia korekcyjno-

kompensacyjne, świetlice itp., a w roku szkolnym 2012/2013 religia dla uczniów klas I, IV 

szkół podstawowych oraz  I gimnazjum, bowiem od tego roku nauka religii dla uczniów  w/w 

klas jest nieobowiązkowa – jeżeli gmina decyduje się na umieszczenie religii w arkuszach 

organizacyjnych to ponosi z tego tytułu koszty z nich właśnie mamy ogląd na temat sytuacji 

w placówkach oświatowych.  
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Kolejnym poruszonym przez radnych tematem były urlopy na poratowanie zdrowia, które 

stanowią dodatkowy koszt dla gminy.  

Pani Sekretarz poinformowała, iż nauczyciele  posiadają przywilej, iż w czasie swojej pracy 

mogą skorzystać 3 razy z rocznych urlopów dla poratowania zdrowia- warunek jest jeden nie 

można uczynić tego rok po roku. Korzystając z urlopów nie tracą żadnych uprawnień 

pracowniczych, w tym  przypadku gmina ponosi dodatkowe koszty, bowiem jest to  

wynagrodzenie nauczyciela  przebywającego na urlopie dla poratowanie zdrowia oraz 

wynagrodzenie nauczyciela, którego zatrudniono na zastępstwo.  

Pani Sekretarz dodała, ze należy pamiętać, iż kiedyś o przyznaniu takiego urlopu decydował 

lekarz specjalista, a obecnie jest to lekarz rodzinny. Gmina czyni również starania, aby 

nauczyciel nie mieli zbyt wielu nadgodzin, bowiem w przypadku ich nieobecności dzieci 

tracą zbyt wiele lekcji z taka osobą, są to straty nie do odrobienia. 

Radny Rajchelt pytał czy urlop na poratowanie zdrowia można wziąć z dnia na dzień, czy 

trzeba uprzedzić dyrekcje szkoły wcześniej? 

Pan Stawiński odpowiedział, że wypadałoby aby nauczyciel poinformował o takiej sytuacji 

wcześniej, ale zgodnie z przepisami prawa może zrobić to z dnia na dzień bez ponoszenia 

żadnych konsekwencji. Radny Rajchelt zapytał z czym związane są  dotacje na komisje 

kwalifikacyjne? 

 Pani Sekretarz wyjaśniła że nauczyciele zgodnie z Karta Nauczyciela mają możliwość  

awansu zawodowego i osiągania określonych   stopni awansu zawodowego. W przypadku 

nauczycieli kontraktowych, którzy ubiegają się o stopień awansu nauczyciela mianowanego 

muszą zdać egzamin przed komisją, w której skład wchodzą eksperci. Eksperci za udział w 

komisjach otrzymują wynagrodzenie, którego wielkość ustala Wójt ( obecnie jest to 150 zł , w 

tym koszty przyjazdu), z budżetu państwa zwracane są koszty w formie dotacji. Stopień 

awansu zawodowego ma wpływ na wysokość wynagrodzenia zasadniczego, najwyższą 

stawkę  wynagrodzenia otrzymuje nauczyciel dyplomowany. Oczywiście ma to przełożenie 

na koszty funkcjonowania oświaty, a w naszych szkołach nauczycieli dyplomowanych jest 

duża liczba.Pan Stawiński poinformował, także o poszczególnych stopniach awansu  które 

muszą przejść nauczyciele -  po odbyciu w szkole stażu po roku następuje egzamin, kolejny 

jest po 2 latach pracy -  na nauczyciela kontraktowego, po kolejnych 2 latach i 9 miesiącach 

jest egzamin na nauczyciela mianowanego, a po kolejnych 5 latach na nauczyciela 

dyplomowanego. 

Pani Sekretarz dodała, że gmina wnikliwie analizuje  arkusze organizacyjne,  w  

szczególności zajęcia poza pensum podstawowym, szczególnie takich które są wskazane 

przez poradnie psychologiczno-pedagogiczne, które w ostatnich latach  spływają lawinowo. 
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Radny Świątczak dodał, że często problemy z wymową są spowodowane brakiem pracy z 

dzieckiem w domu lub jest wynikiem złych praktyk wychowawczych.  

Pani Sekretarz dodała z kolei że niewłaściwy jest system finansowania, powinno być tak, iż 

poradnie dysponować powinny swoim budżetem- w przypadku wydania orzeczenia powinny 

w ślad za tym przekazać gminom środki. Taki system spowodowałby, że orzeczeń byłoby 

mniej.    

Radny Świątczak dodał, że podobna sytuacja ma miejsce, jeżeli mowa o uczęszczaniu dzieci 

na zajęcia z gimnastyki korekcyjnej, wiele z nich tego nie potrzebuje, ale pomimo to rodzice 

zapisują na takie zajęcia , dlatego też potrzebę zajęć z logopedii też należałoby zweryfikować. 

Radna Wojciechowska zauważyła jednak, że w przypadku kiedy jest kilka zajęć dodatkowych 

do wyboru np. taniec, karate czy rytmika to nauczyciele zachęcają aby zapisać dziecko na 

jedno z tych zajęć.  

Radny Świątczak poinformował również, że w szkole w Tulcach poinformowano rodziców o 

tym, iż pierwszoklasiści muszą uczęszczać na zajęcia z gimnastyki korekcyjnej. Czy jest to 

obligatoryjne? Zarówno pani Sekretarz jak i pan Stawiński poinformowali, że absolutnie nie 

ma przymusu uczestnictwa w takich zajęciach. 

Następnie pani Sekretarz przypomniała, że w tym roku szkolnym nie ma obowiązku 

uczestnictwa w zajęciach religii przez uczniów I i IV szkoły podstawowej oraz I klasy 

gimnazjum. Pan Stawiński dodał, że do tej pory religia była obowiązkowa jako przedmiot. 

Obecnie jeżeli religia ma nadal być w szkole to decyduje o tym samorząd, chodzi tutaj przede 

wszystkim o koszty wynagrodzeń osobowych katechetów i księży prowadzących te zajęcia. 

Radny Świątczak zauważył, że miesięcznie te opłaty kosztują gminę 17 tys. złotych, dlatego 

też pytał o ilość etatów nauczycieli religii oraz o to czy nie można w związku z tym 

zatrudniać np. tylko 3 osób? Pani Sekretarz dodała, że przede wszystkim chodzi o to że jeżeli 

jest więcej nauczycieli to łatwiej ułożyć plan zajęć. 

Pan Stawiński dodał że Rozporządzeniem Ministra Edukacji zmieniono w tym roku proces 

nauczania w I i IV klasie Szkoły Podstawowej oraz w I klasie gimnazjum. Radny Świątczak 

pytał czy nie wynika z tego, że dzieci wcześniej idą do szkoły, a później przystępują do I 

komunii świętej, bowiem na religię może nie chodzić z różnych względów, ale z reguły każde  

z dzieci przystępuje do komunii czy nie można zorganizować tego w inny sposób? 

Pan Stawiński odpowiedział, że ma tutaj miejsce sprzeczność dwóch rozporządzeń mających 

na celu ustabilizowanie sytuacji religii jako przedmiotu w szkołach. Do tej pory była wliczana 

do średniej, dotyczy to wszystkich obowiązkowych przedmiotów, obecnie jest przedmiotem 

nadprogramowym w związku z tym do średniej liczona nie będzie. 
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Pan Stawiński dodał, że jeżeli chodzi o Zespół Szkół w Kleszczewie to zajęcia z wychowania 

fizycznego i języków obcych z racji ilości godzin nauczyciele mieli obciążenia ok 25-26 

godzin tygodniowo, gdzie maksymalnie nauczyciel może przebywać do 27 godzin  przy 

tablicy. Należy pamiętać, że od przyszłego roku egzamin z języka angielskiego będzie 

obligatoryjny a to oznacza, że uczniowie nie mogą mieć luk w tych przedmiotach. Co do 

zajęć z wychowania fizycznego to np. jeżeli nauczyciel zabierał grupę uczniów na zawody 

sportowe, to reszta klasy pozostawała bez nauczyciela.  

Radny Świątczak poinformował, że taka sytuacja miała też miejsce w Zespole Szkół w 

Tulcach gdzie dzieci nie miały 2  miesiące języka angielskiego bowiem nauczycielka była 

chora. 

Radny  Rajchelt  zapytał czy religii w szkole uczy ksiądz?  

Pani Sekretarz odpowiedziała, że w Tulcach tak jeżeli chodzi o szkołę w Kleszczewie to są to 

katecheci. 

Radny Rajchelt pytał również czy nauczyciele mają różne stawki za nadgodziny oraz za 

godziny pracy? Pani Sekretarz odpowiedziała, że ich stawka zależy od tego jaki stopień 

awansu zawodowego posiada nauczyciel tzn. inną stawkę ma stażysta, inna nauczyciel 

dyplomowany.  

Radny Świątczak pytał na jakim programie komputerowym pracują nauczyciele? Pani 

Sekretarz odpowiedziała, że jest to program WULKAN. 

Radna Wojciechowska pytała czy zerówka w Kleszczewie od września będzie miała dwie 

zmiany? Pan Stawiński odpowiedział, że prawdopodobnie nie, ale będzie tak zwana 1,5 

zmianowa szkoła w związku z brakiem sal. 

Kolejna dyskusja radnych obejmowała sytuacje dzieci w przedszkolach, radni zauważyli że 

niestety w dzisiejszych czasach niektóre z dzieci przebywają 10 godzin, ale jest to związane z 

pracą rodziców. 

Wobec braku dalszych  pytań Przewodniczący zakończył posiedzenie komisji o godzinie 

11.15. 

Protokołowała : Anita Pawlińska 

Przewodniczący Komisji: Jan Rajchelt……………………….. 

Członkowie Komisji:        Sławomir Urbaniak……………….. 

                                           Krzysztof Świątczak……………… 

                                           Aleksandra Wojciechowska……… 

                                           Tadeusz Lammel………………….                                                                   

 

 


